

VANUATU GOVERNMENT

The VAT Building, Carnot Street, PMB 9012, Port Vila

For all VAT enquires please contact:

Tel: (+678) 33091, VOIP:2317

Email: irtps@vanuatu.gov.vu

Website: <http://customsinlandrevenue.gov.vu>



V A N U A T U
CUSTOMS & INLAND REVENUE
SERVICE DE LA DOUANE ET DES
CONTRIBUTIONS INDIRECTES

PUBLIC NOTICE NO: 002/2024

Reinstatement of Turnover Tax

The Department of Customs and Inland Revenue (DCIR) wishes to formally inform all Tax Agents and Business License holders, particularly businesses that are prescribed in Schedule 1 of the Business License Act [CAP 249] under categories F2, F3, F4, and F1 (Commercial Banks), that the national Parliament, during its last session of 2023, approved the reinstatement of the Turnover Tax at the rate of **5%**, and the Commercial Bank Business License fee of **7%** on the annual net turnover.

The amendment was published in the gazette on the 29th of December 2023 with its commencement taking effect from **1st January 2023**.

For clarity of purpose, please note the following:

1. Businesses under categories F2, F3 & F4 that are liable for Turnover Tax, are to file and pay taxes on earnings made in 2023. Earnings in this case refers to those derived from activities categorised as exempted supplies and/or zero-rated supplies under Schedule 1 or Schedule 3 of the Value Added Tax Act [CAP 247];

However, penalties will not apply on the 2023 returns and payments but all are encouraged to file and pay before the end of the first quarter of the 2024;

Returns and payments for the periods commencing in 2024 will be observed as required by law meaning penalties will apply if they are made after the approved due dates;

2. Businesses under category F1 (commercial banks) will have their license fees for licensing periods 2023 and 2024 re-assessed at the rate of **7%** instead of 5%. Please make arrangements to have the 2% difference settled for both licensing years.

For more information, please call in and/or contact the Taxpayer Services Section in Port Vila on telephone numbers 33090 or 33091 and 33760 in Luganville, Santo.

Harold TAROSA

Director of Customs and Inland Revenue

16 January 2024



VANUATU GOVERNMENT

The VAT Building, Carnot Street, PMB 9012, Port Vila
For all VAT enquires please contact:
Tel: (+678) 33091, VOIP:2317
Email: irtps@vanuatu.gov.vu
Website: <http://customsinlandrevenue.gov.vu>



V A N U A T U
CUSTOMS & INLAND REVENUE
SERVICE DE LA DOUANE ET DES
CONTRIBUTIONS INDIRECTES

AVIS AU PUBLIC N° 002/2024

Réintroduction de l'impôt sur le chiffre d'affaires

Le Service de la Douane et des Contributions indirectes tient à informer tous les conseillers fiscaux et titulaires de patente(s) commerciale(s), en particulier les titulaires de patentes figurant à l'Annexe 1 de la loi sur les patentes commerciales [CAP 249] sous les catégories F2, F3, F4 et F1 (banques commerciales), que le Parlement national, lors de sa dernière session de 2023, a approuvé la réintroduction de l'impôt sur le chiffre d'affaires au taux de **5%** et du droit de patente pour les banques commerciales à **7%** du chiffre d'affaires annuel net.

La modification a été publiée au Journal Officiel le 29 décembre 2023 avec pour date d'entrée en vigueur le **1^{er} janvier 2023**.

Par mesure de clarification, veuillez noter ce qui suit :

1. Les titulaires de patentes F2, F3 & F4 qui sont assujettis à l'impôt sur le chiffre d'affaires doivent déposer leur déclaration et payer le montant dû pour l'année 2023. Le chiffre d'affaires dont il est question se rapporte aux activités classées comme exonérées de la TVA et/ou assujetties au taux zéro selon l'Annexe 1 ou l'Annexe 3 de la loi sur la taxe sur la valeur ajoutée [CAP 247] ;

Toutefois, aucune pénalité ne sera imputée aux déclarations et paiements pour 2023. Par contre, tous sont invités à déposer leur déclaration et s'acquitter du montant requis avant la fin du premier trimestre de 2024 ;

Les déclarations et paiements pour 2024 devront respecter les dates d'échéance prévues par la loi faute de quoi des pénalités de retard seront imposées ;

2. Les titulaires de patentes relevant de la catégorie F1 (banques commerciales) feront l'objet d'une révision de leur droit de patente pour les périodes de 2023 et 2024 au taux de **7%** au lieu de 5%. Ils sont priés de prendre des dispositions pour régler le montant correspondant à la différence, à savoir 2%, pour ces deux années de patente.

Pour tout renseignement complémentaire, veuillez passer au bureau de la section des Services Contribuables ou le contacter par téléphone au 33090 ou 33091 à Port-Vila et au 33760 à Luganville, Santo.

Harold TAROSA

Directeur de la Douane et des Contributions indirectes

16 janvier 2024



VANUATU GOVERNMENT

The VAT Building, Carnot Street, PMB 9012, Port Vila

For all VAT enquires please contact:

Tel: (+678) 33091, VOIP:2317

Email: irtps@vanuatu.gov.vu

Website: <http://customsinlandrevenue.gov.vu>



V A N U A T U
CUSTOMS & INLAND REVENUE
SERVICE DE LA DOUANE ET DES
CONTRIBUTIONS INDIRECTES

NOTIS I GO LONG PABLIK NO: 002/2024

Takis blong bifo long saed blong bisnes i stap bakegen

Dipatmen blong Kastoms mo Takis i wantem talem long ol takis advaesa mo olgeta we oli gat bisnes laesens, speseli olgeta we oli gat wan bisnes laesens we hemi F2, F3, F4 o F1 (ol bank) folem Schedule 1 blong loa long saed blong bisnes laesens [CAP 249], se Palamen blong kaontri i bin agri long lasfala miting blong hem long 2023 blong karem bak takis long saed blong bisnes we hemi **5%** mo fi blong laesens blong bank i go bak long **7%** long ol bisnes we oli mekem long wan yia.

Jenis ia i bin kamaot long Gazette long namba 29 Disemba 2023 mo dei we i stat blong aplae hemi namba **1 Jenuware 2023**.

Blong mekem i klia, samting ia i minim:

1. Ol bisnes we oli gat bisnes laesens F2, F3 & F4 we oli mas pem takis long saed blong bisnes bambae oli mas karem pepa long saed ia mo pem takis long wanem we oli bin winem long 2023. Mane ia hemi mane we oli bin winem long ol samting we i no gat VAT long hem from oli VAT fri o i gat siro VAT long hem folem Schedule 1 o Schedule 3 blong loa long saed blong Value Added Tax [CAP 247];

Bambae i no gat faen blong pem long saed blong 2023 be mifala i askem ol bisnes ia blong mek sua se oli karem pepa i kam mo pem takis bifo long en blong faskwota blong 2024;

Long saed blong pepa mo takis we i nid blong pem long 2024 bambae ol bisnes oli mas karem i kam mo pem long stret taem blong hem olsem we loa i talem, sapos no bambae i gat faen blong pem from oli kam let;

2. Long saed blong ol bisnes we oli gat F1 laesens (hemia ol bank) fi blong laesens blong tufala yia 2023 mo 2024 i jenis, i nomo stap long 5%, bambae i go antap long 7%. Oli mas mek sua se oli pem amaon blong 2% we i defren long wanem oli bin pem finis long saed blong tufala yia ia.

Blong save moa, yu save kam long ofis blong Taxpayer Services Section mo/o kalem long telefon long namba 33090 o 33091 long Port Vila o long 33760 long Luganville, Santo.

Harold TAROSA

Daarekta blong Kastoms mo Takis

16 Jenuware 2024

